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opět se blíží konec roku a s ním i čas bilancování,
dokončování rozpracovaných ročních projektů a nako-
nec zvolnění pracovního tempa v pohodové atmosféře blížících se svátků vá-
nočních, Silvestra a Nového roku. Zastupitelé mají za sebou první krůčky své
činnosti. Dva měsíce je však velmi krátká doba na jakékoli závěry a hodnocení.
Podařilo se mám však již úspěšně realizovat sestavení a obsazení výborů a ko-
misí, zahájit jejich činnost s představením jejich plánů činnosti a s tím souvise-
jících finančních požadavků. Finanční výbor ve spolupráci s Radou obce začal
okamžitě fungovat, zpracoval a zhodnotil reálnost všech požadavků a předsta-
vil nám rozpočet na rok 2023 a výhledové rozpočty na další dva roky.   

Co se týká pracovní činnosti na konci tohoto kalendářního roku a na začátku
příštího roku, o tom jsem Vás již podrobněji informoval v minulém čísle Zpra-
vodaje. Proto nyní jen velmi krátce. Začátkem prosince jsme kolaudovali nově
opravenou nádrž ve Svinné. Nyní se kompletují potřebné materiály a doklady
pro doložení k dotaci ministerstva zemědělství. Svinná tím dostala velice vzhled-
nou i účelnou protipožární nádrž. Na opravu cesty do sběrného dvora máme
všechny potřebné doklady včetně stavebního povolení připravené a čekáme jen
na vypsání dotačního titulu. Situace kolem dostavby chodníků je v připravenosti
na stejné úrovni a opět také jen čekáme na vypsání dotačního titulu.

Vedle těchto připravených akcí  jsme se prioritně pustili do řešení nových
a aktuálně velmi důležitých témat. Jde především o zastaralé a energeticky velmi
náročné vytápění budovy I. stupně ZŠ akumulačními kamny. S tím úzce souvisí
záměr instalovat fotovoltaické články na obecní budovy včetně právě zmíněné
školy. Chtěli bychom touto cestou zmírnit dopad finanční zátěže na obec. Určitě
se i v tomto případě budeme snažit v co největší míře využít dostupných dotač-
ních programů. Tolik malé ohlédnutí za končícím rokem 2022. 

Závěrem mi, prosím, dovolte, vážení a milí spoluobčané i další čtenáři Zpra-
vodaje, abych Vám i všem Vašim blízkým popřál příjemné prožití vánočních
svátků a v novém roce 2023 pevné zdraví, mnoho štěstí a spokojenosti. 

Srdečně Vás všechny zvu na tradiční přivítání nového roku 2023 společným
přípitkem a skuhrovským ohňostrojem v podvečer prvního dne roku s odpalem
v 18.00 hodin.

Milan Bárta, starosta

Vážení občané,
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Otevírací doba o svátcích:

OBECNÍ ÚŘAD
Obecní úřad bud otevřen dle obvyklé otevírací doby.      

POŠTA
Pošta bude otevřena dle obvyklé otevírací doby.      

OBECNÍ KNIHOVNA bude uzavřena. 

SBĚRNÝ DVŮR
Středa  21. 12. 2022: otevřeno 15.00 – 17.00 hodin
Sobota 24. 12. 2022: zavřeno
Středa  28. 12. 2022: otevřeno 15.00 – 17.00 hodin
Sobota 31. 12. 2022: zavřeno

MUDr. JURÁNKOVÁ KAROLÍNA
Úterý   27. 12. 2022 – zavřeno (zástup MUDr. Pop, Kvasiny)
Středa    28. 12. 2022 – zavřeno (zástup MUDr. Pop, Kvasiny)
Čtvrtek   29. 12. 2022 – zavřeno (zástup MUDr. Jůza, Solnice)
Pátek      30. 12. 2022 – zavřeno (zástup MUDr. Jůza, Solnice)

Informace Obecního úřadu Skuhrov nad Bělou

Vážení spoluobčané, chataři a chalupáři,

naše obec je ze zákona původcem komunálního odpadu vznikajícího na jejím
území. Obec vydává obecně závaznou vyhlášku pro nakládání s odpadem a na
stanovení poplatku za odstranění odpadu.

Odpad vzniklý v domácnostech je možné třídit, vyloučit z něj recyklované nebo
jinak využitelné složky a vytříděné složky ukládat do kontejnerů na  tříděný
odpad umístěných po  celé  obci  na  svozových místech  a  na  sběrném místě
v prostorách bývalé plovárny. V roce 2021 bylo za naši obec celkem odvezeno
286,059 tun odpadu. Celkové náklady za odpady (svoz, uložení, recyklace) byly
ve výši 1 226 537 Kč, tj. 1.073,- Kč na jednoho obyvatele. Sazba poplatku v roce

Odpady v obci Skuhrov nad Bělou
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2021 byla ve výši 650,- Kč za osobu s trvalým pobytem, nebo rekreační objekt.
Obec  tedy v  roce 2021 doplatila z obecního rozpočtu na každého obyvatele
423,- Kč. Na rok 2022 byla sazba poplatku za odpady zvýšena na částku 750,- Kč.
V tento okamžik nemáme ještě k dispozici souhrnné údaje za rok 2022, ale již
nyní vidíme, že výdaje jsou stále vyšší.

Obce mohou snížit náklady na skládkování směsného komunálního odpadu,
pokud jejich občané zvyšují míru separace recyklovaných složek. Souběžně s tím
klesá produkce směsného komunálního odpadu. V tom případě mohou získat
nárok na tzv. „třídící slevu“ a vyhnou se tak úplně nebo částečně placení zákon-
ných skládkových poplatků v plné výši. Výše skládkového poplatku v rámci třídící
slevy je 500,- Kč/t a bez třídící slevy to bylo v roce 2021 800,- Kč/t a každým rokem
se zvyšuje. Do roku 2030 se má tato částka vyšplhat až na 1850 Kč za tunu.

Celkové množství odpadů, k nimž obec uplatní slevu, nesmělo přesáhnout
v roce 2021 množství 200 kg na jednoho obyvatele obce. Jedná se o množství od-
padů uložené na skládku odpadů. Toto množství se rok od roku bude snižovat.
V roce 2029 to bude už pouhých 120 kg na obyvatele.

Podrobné informace a data o stavu komunálního odpadového hospodářství
Obce Skuhrov nad Bělou za rok 2021  jsou zveřejněna na stránkách Obce Skuhrov
nad Bělou: www.skuhrov.cz / služby / sběrný dvůr a odpady

Vzhledem k výše uvedenému a ke stále se zvyšujícím nákladům na svoz se
poplatek za odpady zvýší od 1. 1. 2023 na částku 850,- Kč za osobu s trvalým
pobytem, nebo rekreační objekt.

- provedl namátkovou kontrolu obsahu popelnic a je
velice nespokojen, neboť v nich našel plastové lahve,
sklo, biologický odpad, kartóny a mnoho dalšího
odpadu, který tam v žádném případě nepatří. Pak se nikdo nemůže divit, že se
poplatky za svoz neustále zvyšují…

- nechápe, že stále existují občané, kteří nemají zaplacené poplatky za svoz
odpadu…

- chválí ty občany, kteří zodpovědně a důsledně třídí domovní odpad…

Mutina Skuhrovský
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- oceňuje, že se po dlouhé době na schůzi zastupitelstva sešla poměrně solidní
účast občanů a doufá, že zájem o věci veřejné bude i nadále větší, než tomu
bylo v minulosti…

- chválí vkusnou vánoční výzdobu v obci…

- všiml si opravené stezky ke kostelu (kolem křížku) a od řadových garáží na Březinu…

- sděluje, že stezka kolem křížku ke kostelu je skutečně stezka a ne silnice pro
motorová vozidla…

- přeje všem lidem dobré vůle klidné Vánoce a splnění i těch nejtajnějších přání,
která nemusí mít vždy materiální podobu…

- věří, že příští rok bude ve všech směrech lepší než ten letošní a  přinese uklid-
nění do vyhrocených mezinárodních vztahů i návrat rozumu a odbornosti do
řešení energetické krize, inflace a dalších problémů…

- připíjí na zdraví všem Skuhrovákům, rodákům i přátelům obce, kteří se sem rádi
vracejí a mají naši obec hluboko ve svém srdci…

Dne 24. 10. 2022 se ve Společenském centru Skuhrov
nad Bělou za přítomnosti 24 skuhrovských občanů sešli
nově zvolení členové zastupitelstva na ustavující schůzi.
Na programu jednání byla volba starosty, místostarosty, dalších tří členů rady
obce,  zřízení  finančního  a  kontrolního  výboru,  volba  členů  a  předsedů
finančního a kontrolního výboru. Dále se jednalo o odměnách za výkon funkcí
neuvolněných členů zastupitelstva. Byli určeni zástupci obce do jednotlivých
dobrovolných svazků obcí. Jednalo se též o pověření rady a udělení pravomocí.
Byl projednán a schválen jednací řád zastupitelstva a pracovní dohody zastupi-
telů na rok 2022. Zastupitelstvo obce určilo, že pro výkon funkce starosty bude
zastupitel uvolněn. Volba starosty, místostarosty a tří dalších členů rady pro-
běhla veřejným hlasováním.

Zastupitelstvo obce zvolilo starostou Skuhrova nad Bělou pana Milana Bártu
a místostarostou pana Martina Šabatu. Dalšími členy rady obce byli zvoleni
Mgr.  Jaromír  Chocholouš,  Mgr.  Oldřich  Málek  a  Marek  Lemfeld.  Předsedou

Nové zastupitelstvo se sešlo na ustavujícím
zasedání
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pětičlenného finančního výboru byl zvolen Ing. Miroslav Bartoš a členové Mgr. Ja-
romír Chocholouš, MVDr. Barbora Jičínská, MUDr. Jiří Hlava a Ing. Pavel Rýznar.
Předsedou kontrolního výboru byl zvolen Miloš Kováříček a členové Milan Hra-
decký, Miloslav Pop, Zdeněk Jakubec a Petr Pišl.

Zastupitelstvo obce stanovilo odměny za výkon jednotlivých funkcí neuvol-
něných členů zastupitelstva takto: místostarosta 12 200,- Kč/měsíc, člen rady
3 300,- Kč/měsíc, předseda výboru či komise 2 750,- Kč/měsíc, člen výboru či ko-
mise z řad zastupitelů 880,- Kč/měsíc, člen zastupitelstva bez dalších funkcí
880,- Kč/měsíc, člen komise 400,- Kč/měsíc. 

Zastupitelstvo zvolilo určeným zastupitelem pro spolupráci s úřadem územ-
ního plánování pana Milana Bártu. Zastupitelstvo obce Skuhrov nad Bělou po-
věřilo jako zástupce obce do DSO Mikroregion Bělá Milana Bártu, Bc. Vladimíra
Bukovského a Mgr. Oldřicha Málka. Zastupitelstvo dále pověřilo pana Milana
Bártu zastupováním obce na valných hromadách DSO Mikroregion Rychnovsko.
Zastupitelstvo zvolilo Milana Bártu a Ing. Miroslava Bartoše jako zástupce  pro
jednání s Vodovodním svazem Císařská studánka. Zastupitelstvo zvolilo pana
Milana Bártu jako svého zástupce do Euroregionu Glacensis.

Zastupitelstvo pověřilo Radu obce Skuhrov nad Bělou prováděním rozpočto-
vých opatření v jednotlivých paragrafech rozpočtu do částky 1 000 000,- Kč. Za-
stupitelstvo  schválilo  Jednací  řád  Zastupitelstva  obce  Skuhrov  nad  Bělou.
Zastupitelstvo schválilo uzavření DPP s  Mgr. Jaromírem Chocholoušem na za-
bezpečení a administrativu dotačních titulů pro obec. Zastupitelstvo schválilo
uzavření DPP s panem Milošem Kováříčkem na zabezpečení zástupu a technické
pomoci v obci. Zastupitelstvo neschválilo pověření Radě obce prováděním roz-
počtových opatření v jednotlivých paragrafech rozpočtu do částky 500 000,- Kč.

(zpracováno podle oficiálního zápisu ze schůze)

Prausův pěvecký sbor Rychnov nad Kněžnou
srdečně zve na

TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT
sobota 7. ledna 2023 od 16.00 hod.

v kostele sv. Jakuba ve Skuhrově n. B.                                                                      

zazní klasická hudba a koledy, sbor řídí Jaroslava Ševčíková
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IV. čtvrtletí roku 2022 

Významného životního jubilea se dožili tito naši spoluobčané:
ZAHRADNÍK Karel ze Skuhrova 75 let
HLAVÁČEK Josef z Brocné 75 let

Vaše životní jubileum je pro nás příležitostí, abychom Vám do dalších let upřímně
popřáli dobré zdraví, spokojenost a osobní pohodu.

ôôô

Vítáme nové občánky naší obce:
HŮLKOVÁ Michaela z Brocné

Vážení rodiče, vítáme narození Vašeho děťátka a přejeme Vám i jemu, aby vy-
růstalo ve zdraví, lásce, klidu a pohodě.

ôôô

Loučíme se s našimi zemřelými občany:

HARTMANOVÁ Marie ze Skuhrova (nar. 1940)
JIROUDOVÁ Marija ze Skuhrova  (nar. 1947)

Čest jejich památce!
Soňa Vlasáková

Společenská kronika

Poděkování poctivému nálezci

Chtěla bych touto cestou poděkovat Matěji Čtvrtečkovi z Berance, studentu
Gymnázia Rychnov nad Kněžnou, za nález a vrácení  mobilního telefonu, který
mi vypadl z kapsy při jízdě linkovým autobusem, což jsem zjistila až několik
hodin po vystoupení z autobusu. Vedle hmotné ztráty by pro mne byla velice
nepříjemná především ztráta všech kontaktů a dat v mobilu uložených. Moc si
jeho  činu vážím a  jsem  ráda,  že poctivost  ještě nevymizela.  Ještě  jednou
Matějovi děkuji a přeji mu pevné zdraví a hodně úspěchů ve studiu.

Libuše Nedomlelová
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Už  ve  Starém  zákoně  v  rabínské  tradici  se  mluví
o tom, že jsou důležité čtyři noci v dějinách lidstva. První je noc
stvoření. Druhou nocí je noc, kdy Abrahám je vyzván od Hospo-
dina, aby obětoval svého syna Izáka. Třetí nocí, to je veliká noc
osvobození z egyptského otroctví. A čtvrtá noc, protože jsme
v rabínské tradici, tedy ve Starém zákoně, to bude noc narození Spasitele. V li-
turgickém roce křesťané prožívají dvě zvláštní noci: noc narození a noc vzkří-
šení. Proč se ty nejdůležitější okamžiky naší spásy odehrály v noci? To nevíme,
ale jedno je fakt, že v noci je větší klid, než ve dne a že člověk má v noci víc času,
možností, příležitostí, víc klidu zamyslet se. A to je to důležité - o těchto věcech
přemýšlet. Zamyslet se třeba nad tím, co mě to táhne ven, proč o těch Vánocích
lidé nechtějí být sami, proč chtějí být s někým jiným, druhým, proč se chtějí set-
kat mezi sebou. Co je to, co nás přivádí k jesličkám? Je to pocit, že zde zažijeme
něco pěkného, dobrého, že budeme „přijati“.
Když se všichni díváme na světélkující vánoční stromeček, přemýšleli jsme už

někdy o tom, jaký je rozdíl mezi svíčkou a světlem? Samotná svíčka ještě není
světlo, ale může se jím stát. Chybí jen oheň, kterým musí být zapálena. A tak je
to s námi. Je mezi námi hodně „svíček“, ale málo světel. Nejkrásnější svíčka
v temnotě nemá žádný smysl. Avšak i to nejmenší světlo ve tmě už smysl má.
Hořící svíčka pak může zapálit i jiné a tak předat světlo a teplo dalším. Tak, jak
se to povedlo německému básníkovi Rilkemu.
Rainer  Maria  Rilke  byl  německým  lyrikem,  spisovatelem  z  přelomu  19.  a

20. století a s jeho životem se váže skutečná událost. Nějakou dobu žil v Paříži.
Bylo mu tam dobře, prostě si tam tak žil, chodil na procházky a tvořil. Při jeho
procházkách ho často doprovázela jedna mladá slečna, se kterou se tam se-
známil. Trasa těch procházek byla víceméně pořad stejná, a na jedné ulici často
potkávali žebračku, která seděla na zemi a dívala se před sebe na chodník na
dlaždice a vlastně se zdálo, že ani nevnímá. Ať ji někdo dal peníze do krabice
před ní nebo nedal, ona nedělala vůbec nic. Mladá slečna ji pokaždé dala několik
mincí, básník nikdy nic. A jednou ho za to pokárala: „Proč jí taky nedáš nějaké
peníze?“ A on jí říká: „Víš, ona nepotřebuje nasytit ústa, ale srdce.“ Druhý den,
když se zase sešli, básník přišel s kyticí růží. Slečna zajásala, něco ji zahřálo u sr-
díčka a říkala si: „To je od něho galantní, milé.“ A Rilke jí říká: „Nezlob se, ale
nejsou pro tebe, jsou pro tu žebračku.“ Když jí je dal, žebračka se zdvihla, podí-

Světlo v srdci
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vala se na něho a políbila mu ruku. Vzala kytici a odešla. Týden potom nebyla na
svém obvyklém místě, objevila se tam až po tom týdnu, a slečna říká: „Z čeho žila
celý týden?“ A básník říká: „Z těch růží.“ To jsou Vánoce. Nejsou to svátky klidu,
svátky pohody, poklidné atmosféry. Vánoce jsou svátky narození Ježíše Krista. On
má o Vánocích narozeniny. A jestliže on se nám z těch oslav nějak ztratí, co nám
zůstane? Ze svátků Božího narození se staly svátky pokoje, klidu, radosti, a pro
mnohé třeba i plného stolu. A tady se často stává to, že čím jsou ty stoly plnější,
tím jsou lidská srdce prázdnější. Plný stůl, štědrý stůl k oslavě narozenin patří,
ale co budeme dělat s těmi prázdnými srdci? Ano, my potřebujeme nasytit naše
srdce, naše duše. Mnozí mezi námi jsou jako ta žebračka, která nečeká na peníze,
věci, ale růže, projev toho, že si člověka někdo váží, považuje.
Vánoce mají být důvodem, abychom v sobě hledali to lepší, abychom v sobě

hledali světýlko, světýlko lásky. O tom světle mluví prorok Izaiáš: „Lid, který žil
v temnotě, vidí velké světlo.“ V Lukášově evangeliu se píše o tom, jak se sláva
Páně rozzářila kolem pastýřů: „Zvěstuji vám velikou radost, radost pro všechen
lid, dnes se vám narodil Spasitel, to je Kristus Pán. Toto vám bude znamením:
Naleznete děťátko v plenkách, položené do jeslí.“ Vánoce nejsou jenom vzpo-
mínkou, co bylo před lety, ale Vánoce jsou teď. Teď se slaví ten příchod. On je
ten, který přináší světlo a přináší pokoj. Všichni dobře víme, že světlo potřebu-
jeme ke svému životu, ke své existenci. Bez světla by to tady nešlo. V hebrej-
štině slovíčko pokoj neznamená jenom klid zbraní, ale znamená to všechno to
pozitivní, spolupráci, podané ruce, ochotu ke smíření, ochotu k tomu pracovat
spolu, vytvářet spolu hodnoty, spolupracovat.
Přeji nám všem, ať tyto Vánoce L.P. 2022 jsou pro nás pro všechny časem na-

děje, světla, hřejivého tepla a solidarity.
To vám ze srdce přeje

P. Emil Hoffmann, CM farář

Mše svaté ve Skuhrově nad Bělou:
24. 12.  Štědrý den 17:00
25. 12. Boží hod vánoční 11:00
26. 12.  Štěpán 11:00
31. 12. Silvestr 16:00 
1. 1. Nový rok 11:00 
6. 1. Tři králové 16:00
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Nastal nám adventní čas a blíží se Vánoce. Jsme
moc rádi, že se můžeme postupně vracet k tradičním
akcím, na kterých se podílí či spolupodílí škola po-
tažmo její žáci. První adventní neděli 27. 11. se po
dvou letech odmlky opět uskutečnil Advent ve škole.
Tradiční akce, v rámci které se ve škole sejdou nejrůznější výrobci či prodejci
zejména vánočního zboží. Letos se jich sešel možná rekordní počet, napočítali
jsme jich přes třicet. Proto jsme kromě obou budov školy museli využít i prostory
na chodbách. Školní jídelna opět posloužila jako zázemí pro občerstvení náv-
štěvníků, ale dobrou kávu, palačinku, medovinu nebo punč si hosté mohli vy-
chutnat i v prostorách školy. Kromě prodejců mohli návštěvnici zejména z řad
dětí navštívit i dílničky, ve kterých si mohli např. nazdobit vánoční perníčky.
V průběhu adventního odpoledne ve školní jídelně také vystoupili žáci školy
s  pásmem  vánočních  koled,  a  to  pod  vedením  Mgr.  Kateřiny  Dohnálkové

a Mgr. Věry Rygrové. Toto pásmo
předvedli v podvečer i při slavno-
stním rozsvícení vánočního stro-
mu u Společenského centra. Vý-
těžek z akce putuje na podporu
činnosti Spolku přátel školy, který
byl spolupořadatelem Adventu ve
škole, a jeho členkám tímto moc
děkujeme za jejich čas, který pro
zdárný průběh akce věnovaly. Na

dobrovolném vstupném a příspěvku od prodejců získal spolek přes 17.000,- Kč.
Poděkování rovněž patří i panu Petru Ulrichovi za zajištění občerstvení ve školní
jídelně, kuchařkám za perfektní obsluhu, a dále všem pracovníků školy, kteří se
na akci spolupodíleli (např. pěknou vánoční výzdobou školy). Ale největší po-
děkování patří paní Mgr. Petře Kumpoštové, která byla hlavní pořadatelkou
(a duší) Adventu ve škole a skvěle celou akci zorganizovala.

Ve středu 7. 12. se uskutečnil (opět po nějaké přestávce) Vánoční koncert Rych-
novského dětského sboru Carmina, na kterém vystoupila oddělení Zvoneček
a Rolnička. Koncert se konal v sále Společenského centra ve Skuhrově nad Bělou
a naše škola jej pořádala společně s kulturní komisí obce.

Okénko do školy
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A  ještě  několik  informací  ze  života  školy.  V  pondělí  21.  11.  začal  pro  žáky
1. – 5. ročníku plavecký kurz, kterého se až výjimky účastní všichni žáci 1. stupně.
Plavecký kurz probíhá (jako obvykle) v bazénu v Rychnově nad Kněžnou, 5 lekcí
absolvují žáci letos a zbylých 5 lekcí potom v průběhu měsíců ledna a února 2023.

V úterý 22. 11. se konaly třídní schůzky s rodiči našich žáků. V průběhu schůzek
bylo pro rodiče připraveno asistentkami pedagoga i malé občerstvení, což se se-
tkalo s překvapením i oceněním ze strany rodičů. Další třídní schůzky se uskuteční
v květnu 2023. Dne 10. 10. odjeli žáci 9. ročníku do Rychnova nad Kněžnou, kde
navštívili Úřad práce a Střední průmyslovou školu. Obě návštěvy se týkaly bu-
doucí volby střední školy. Za kulturou se žáci 2. stupně vypravili v pátek 14. 10. do
Kulturního domu v Solnici. Zde zhlédli představení Divadla Bolka Polívky s ná-
zvem „Don Quijote de la Ancha“. Naprostou „peckou“ v měsíci říjnu však byl olym-
pijský trénink s medailistkou z mistrovství světa a olympijských her paní Šárkou
Kašpárkovou. Tato akce se konala ve středu 19. 10. (viz článek níže).

Z dalších mimoškolních akcí ještě stojí za zmínku účast našich žáků na flor-
balových turnajích v Dobrušce, turnaje byly určeny pro vybrané dívky a chlapce
z 2. stupně. Nejlépe jazykově vybavení žáci 9. ročníku absolvovali v pátek 4. 11.
v rámci projektu IKAP II. v Obchodní akademii v Kostelci nad Orlicí akci „Anglický
jazyk a média ve výuce“. Akci zajišťovala paní učitelka Mgr. Iveta Vašátková.
Stejná paní učitelka zorganizovala 2. 11. pro vybrané žáky ze  2. stupně diváckou
účast na Olympiádě regionálních znalostí v Rychnově nad Kněžnou, když před-
tím absolvovali školní kolo této soutěže. Sice nepostoupili dále, ale mohli si po-
rovnat svoje znalosti regionu se znalostmi soutěžících v okresním kole.

Vážení čtenáři, závěrem nám dovolte, abychom Vám všem popřáli krásný zby-
tek předvánočního období, veselé vánoční svátky a do nového roku 2023 pevné
zdraví, hodně štěstí, pohody i osobních úspěchů. A hlavně mnohem lepší a klid-
nější dobu v naší zemi i kolem nás! 

Za ZŠ Skuhrov nad Bělou O. Málek, ředitel školy

Florbal
V měsíci říjnu listopadu jsme se účastnili okresních a okrskových kol ve flor-

balu.  Všechna  kola  se  konala  v  Dobrušce,  tři  z  nich  v  nádherné  nové  hale
v Pulicích v Dobrušce a jedno na ZŠ Františka Kupky. Obsadili jsme všechny čtyři
kategorie, mladší dívky a žáci a starší dívky a žáci.
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Divadlo v Solnici
V pátek 14. 10. se celý druhý stupeň naší školy zúčastnil divadelního předsta-

vení v Kulturním domě v Solnici. Herci z brněnského Divadla Bolka Polívky při-
jeli s hrou „Don Kichot de la Anča“. Je to klaunikyáda na motivy románu Miguela
Cervantese dle vzoru velkého českého emigranta J. A. Komenského. Jedná se 
o svérázné zpracování osudů Dona Quijota a jeho služebníka Sancho Panzy, kde
nechybí humor, nadsázka, fantazie a mystifikace. Někteří žáci byli aktivně zapo-
jeni do představení, což sklidilo u publika velký ohlas.

Zuzana Šabatová

Olympijský trénink se Šárkou Kašpárkovou
Pondělí 9. 5. 2022 bylo pro nás krásné datum.

Z osudí, do kterého se tentokrát dostalo 166 škol,
bývalá trojskokanka Šárka Kašpárková, bronzová
olympijská  medailistka  z  Atlanty  1996  a  dnes
sportovní manažerka Sazka Olympijského více-
boje společně s cyklistou Jiřím Ježkem, šestiná-
sobným  paralympijským  vítězem,  vylosovali
14 škol, které si na podzim vyzkouší akci Olympij-
ský trénink. Do osudí postoupily školy, které plní
Odznak  všestrannosti  a  současně  Olympijský
diplom, který děti dostanou na konci  školního
roku.  Obnáší  splnění  osmi  disciplín  každým
žákem školy a zaevidování výsledků do počítače.
Ta práce stála za to,  měli jsme štěstí a byli jsme

Nejlepšího  umístění  dosáhlo  druž-
stvo mladších děvčat, která vybojovala
třetí místo. Všem žákům z celého dru-
hého stupně, kteří reprezentovali naši
školu, moc gratulujeme. Děkujeme také
za doprovod panu školníkovi Dušanu
Košíkovi a asistentce pedagoga Heleně
Bekové, kteří se osvědčili jako výborní
trenéři.

Petra Čápová a Petr Píč
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mezi  vylosovanými!  Nemohli  jsme  se
dočkat,  až  se  dozvíme  jméno  spor-
tovce, který k nám přijede. Pár dní před
očekávaným datem nám přišel e-mail
ze svazu, že přijede samotná ambasa-
dorka  projektu  –  Šárka  Kašpárková.
Dorazila k nám s doprovodným týmem
dne 19. 10. 2022. Od rána panovala ve

škole přátelská a veselá atmosféra. Šárku doprovázeli dva bývalí čeští repre-
zentanti v atletice, moderátor a fotograf. Mile byli překvapeni nádhernou vý-
zdobou, kterou nachystaly děti se svými učiteli z prvního stupně. Hosté říkali, že
tak krásně nazdobenou školu ještě neviděli. Slavnostní uvítání proběhlo v naší
tělocvičně, kde potom Šárka vypravovala o svém sportovním životě, ukazovala
medaile, tretry i dres. Následující program byl rozdělen na dvě předem vybrané
skupinky žáků. Starší měli v interaktivní učebně besedu o hodnotách fair play
a o historii Olympijský her. Mladší sportovali s atlety a vyzkoušeli si mnoho zá-
bavných aktivit na rozvoj týmovosti  a  všestrannosti. Hosté chválili nadšení na-
šich dětí a jejich disciplínu. Program byl nachystán na celé dopoledne. Na konci
programu jsem pro žáky převzala mnoho krásných cen, společně jsme zhodno-
tili prožité dopoledne, a pak již
následovalo  společné  focení,
autogramiáda, rozloučení a hu-
rá na slavnostní oběd. Šárka se
zmínila,  že  by  třeba  ráda  šla
jednou do Skuhrova učit. Možná
to  nevíte,  ale  je  vystudovaná
učitelka prvního stupně se za-
měřením na tělesnou výchovu.
Moc se jí v naší škole líbilo.

Při loučení nám bylo tak nějak smutno. Byl to krásný den, velice optimistický
a milý. Bylo nám prostě dohromady dobře. Dorazila k nám výjimečná osobnost,
ale zároveň osobnost, která si na nic nehraje a je ke všem přívětivá.

Je vidět, že naše snažení má smysl. Že to, co vidíme my, vidí i někdo jiný, někdo
z venku, kdo nakoukne na chvilku do naší školy. Nevím, zda se nám opět podaří
vyhrát, ale vím, že vedeme děti k radosti ze sportu, a to je to nejdůležitější.

Petra Čápová
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Začínáme  vítat  čas  adventní  a  pomalu  se  loučíme
s rokem plných dvojek. Rok 2022 byl pro nás nadějí ná-
vratu k běžnému životu bez omezení a strachu ze zá-
važné nemoci. A to se nám splnilo. I přes vysokou nemocnost dětí se provoz
mateřské školy pomalu vrátil do zajetých kolejí.

Po celý rok probíhalo v naší mateřské škole mnoho zajímavých akcí nejen pro
děti ale i rodiče.  Vrátila se k nám malá divadelní pohádková představení, vyra-
zili jsme s dětmi na výlety nejen do okolí, ale i do naší oblíbené ZOO do Dvora
Králové. Osobně jsme přivítali na Dnu otevřených dveří a Zápisu do MŠ nové ka-
marády, oslavily  jsme Den Země i Čarodějnické dovádění. Děti se vydaly na
indiánskou stezku a proběhlo také
slavnostní  rozloučení  s  předško-
láky. Děti rovněž zamkly zahradu se
skřítkem Podzimníčkem a vydaly se
na konci roku za Betlémskou hvěz-
dou. Celkem se nám podařilo zor-
ganizovat  téměř  čtyřicet  různých
akcí,  od  výletů,  divadel,  besed  a
akcí  pro  rodiče  až  po  dopolední
programy  a  prožitkové  dny.  Ale
hlavně  už  bylo  možné  chodit  do
naší malé školičky, plnit úkoly, hrát si s kamarády, čelit výzvám i novým zážitkům.
A co je u nás nového? Dovybavili jsme třídy novým nábytkem a nakoupili nové
didaktické a digitální pomůcky pro děti. Za úžasné spolupráce se spolkem Přá-
telé Hradu Skuhrov jsme do našeho lesíka získali dřevěná vyřezávaná zvířátka
(viz samostatný text). Opravilo se prasklé odpadní potrubí a byly zrekonstru-
ovány toalety u Berušek. Od září k nám nastoupilo dalších 18 nových školáčků
a kapacita mateřské školy tak byla opět naplněna.

A co nás čeká další rok? Rekonstrukce balkónů, obměna kuchyňských linek ve
výdejnách, výměna prasklého dešťového litinového potrubí i nákup nových ven-
kovních stolků a posezení pro děti.  Ale hlavně máme za cíl udržet profesionální
úroveň předškolního vzdělávání v naší mateřské škole. Mít spokojené a šťastné
děti i jejich rodiče.

Rok plný dvojek v MŠ Sluníčko
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Celý  kolektiv naší mateřské  školy  vám přeje pohodové a poklidné  svátky
vánoční. V nastávajícím novém roce 2023 hodně zdraví, lásky, pohody a spoko-
jenosti.

Začátkem letošního července se ve
Skuhrově nad Bělou  začal  realizovat
báječný projekt. Pod taktovkou pořa-
datelů spolku Přátel Hradu Skuhrova
se  zde  konal  sedmý  ročník  Proměn
dřeva na téma lesní zvířata, která byla
mistry motorových pil vyřezávána pro
děti z místní mateřské školy. Pod ši-
kovnýma  rukama  řezbářů  se  zrodila

krásná umělecká díla v podobě medvědice s medvídětem, vlčice s malým vlče-
tem, laně se svým kolouškem a rodinky divočáků a jezevců. V tomto krásném
podzimním období našla tato dílka své místo v lesíku v areálu mateřské školy.
Slavnostní den otevření lesíka doprovázel zábavný program se zvířátky. Pro děti
byla připravena stanoviště se soutěžemi a zajímavostmi o lese.  O přírodě a všem
živém přišla dětem se svými jezevčíky povyprávět paní Irena Šklíbová, vedoucí
přírodovědného a turistického kroužku z Kvasin. Za zvuku lesního rohu pak pře-
střihl pan starosta Milan Bárta tra-
diční  pásku  a  děti  se  všemi
účastníky akce měly možnost obdi-
vovat  a  přivítat    nové  obyvatele
lesa. Ti budou nejen zdobit náš le-
sík,  ale  stanou  se  i  neobyčejnou
a originální pomůckou při environ-
mentálních  programech  a  výuce
dětí. Naše školka se tak může po-
chlubit  atrakcemi,  které  jen  tak
někdo v širém okolí nemá. 

Za mateřskou školu bych touto cestou chtěla poděkovat všem, kteří se na
tomto úžasném projektu podíleli. Spolku Přátel Hradu Skuhrova, jmenovitě panu

Jak lesík u školky ke zvířátkům přišel…
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Ing. Richardovi Poláčkovi za zrealizovaný nápad a vedení celého projektu. Všem
řezbářům, Janu Paďourovi, Martinovi Bořutovi, Radku Smejkalovi, Petru Krejca-
rovi a Robertu Musilovi za jejich úžasnou práci a nasazení. Velký dík patří též
Obci Skuhrov nad Bělou za báječnou podporu,  spolupráci a technickou pomoc
při převozu a konečném umístění zvířátek. 

Za mateřskou školu Zuzana Krassková

Hasiči ze Svinné chtějí poděkovat všem, kteří se podíleli na přípravě našeho
tradičního posvícení, které se konalo 22. - 23. října. Dále chceme poděkovat
i těm, kteří přišli ochutnat naši místní kuchyni a doufáme, že si k nám najdete
cestu i na další události, které pro Vás chystáme.  Poděkování patří také obci za
dokončení rekonstrukce naší nádrže, ze které se nám snad podaří udělat pěkné
prostředí. 

S  prvními  náznaky  pod-
zimu jsme nelenili a pokra-
čovali v obnově alejí na pří-
jezdových komunikacích do
naší malé vesničky. Po loň-
ském  úspěšném  roce,  kdy
bylo  vysázeno  100  kusů
ovocných stromů cestou  ze
Svinné na Proloh a do Rybní-
ček, se nyní můžeme pochlu-
bit novou alejí čítající dalších
60 kusů převážně slivoní a  blům. Tyto stromy se podařilo vysadit pomocí grantu
„Škoda stromky“ financovaný firmou ŠKODA AUTO. Stromy jsou situované na
cestě ze Svinné do Brocné známé jako Dělnice. Přejeme si, aby nadcházející
zimní počasí bylo přívětivé a úspěšnost výsadby byla alespoň stejná jako vloni,
kdy se neuchytily pouze 3 stromy ze 100 kusů. Doufáme, že se  aktivity vedoucí
k obnově alejí v naší obci lidem líbí. Věříme, že do budoucna inspirujeme i další
skuhrovské spolky k podobným aktivitám. Kromě zmíněných aktivit připravují
členové SDH Svinná další akce. Spolu s dalšími občany se na Silvestra pravi-
delně scházejí na Hraštickém kopci. Také letos v době od 18 do 19.30 hodin se

Podzim ve Svinné
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budou u památné lípy společně loučit se starým rokem. Na 4. 2. 2023 se chys-
táme vepřové hody, 4. 3. 2023 Maškarní karneval. Chybět nebude tradiční Čaro-
dějnické posezení 30. dubna a pochod okolo Svinné dne 24. června. Pouťové
posezení se bude konat 21. 7. a posvícení společně oslavíme 21. října.

Všem občanům přejeme pohodové Vánoce a hodně štěstí v novém roce 2023.

Ing. Vojtěch Pop a Marek Lemfeld

Od konce léta se pravidelně každý čtvrtek v pod-
večer scházejí místní ženy na cvičení jógy. Pokud
by někdo měl zájem o pravidelné cvičení, určitě by
se po domluvě mohl přidat.

Na konec září jsme již tradičně připravili pro děti
Strašidelný les a první velké cvičení na workouto-
vém hřišti. Děti si prolezly celé hřiště a čekaly na
vpuštění do strašidelného lesa. Procházka lesem
pro čtyřicet pět dětí byla zpestřena na devíti mís-
tech strašidelnými zastávkami, kde děti získaly pís-

menka do tajenky. Na konci  lesa za vyplněnou tajenku a za odvahu dostaly
sladkost a pitíčko. Poté se mohli všichni přesunout do místní hospůdky, kde bylo
připraveno opékání buřtíků a nápoje. Děti a rodiče si večer hodně užili a všem
se akce moc líbila.

Koncem října jsme za pomoci jeřábu pokáceli starou zvonici na návsi u křížku,
která již byla v havarijním stavu. Po sundání zvonu jsme zjistili, že byl vyroben
v roce 1822, takže rekonstrukce probíhá po 200 letech od odlití zvonu. Novou
konstrukci zvoničky vysekal tesař Ondra Protiva z jednoho kusu stromu v létě na
skuhrovských slavnostech dřeva. Zvon si vzali do práce zvoníci, kteří provedou
jeho vyčištění  a vyrobí nové zavěšení, které bude na elektrický pohon. Po cel-
kové rekonstrukci zvoničky by se pravidelně mělo zvonit  poledne a večerní kle-
kání. Doufám, že se oprava podaří ke všeobecné spokojenosti a zvonička bude
zase sloužit svému účelu.

Začátkem listopadu místní dobrovolné hasičky ve spolupráci s obcí uspořá-
daly sousedské posezení místních důchodců. Celkem je v Brocné 47 důchodců

Konec léta a podzim v Brocné
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a mimo čtyř omluvených dorazili všichni, takže byla velká účast. Po dlouhé době
se zase setkali na jednom místě a mohli si vzájemně popovídat. Kdo chtěl, mohl
si poslechnout živou hudbu v knihovně v podání Soni Hlavové a Karla Boháče.
Ke kávě se podávaly vynikající domácí koláčky od paní Romany Brandejsové. Vý-
bornou večeři uvařila paní Vlaďka Hanušová, pochutnali si všichni přítomní.
Touto cestou bych chtěl poděkovat členkám místního hasičského sboru za vy-
nikající organizaci a obsluhu.

Poslední víkend v listopadu se pořádal výlov rybníka na návsi. Rybník jsme
pomocí sítě a několika nadšených místních otužilých rybářů dvakrát zatáhli
a vylovili tak požadované množství ryb na Vánoce. Všem přítomným se podá-
vala teplá šulišajda, výborná červená rybí polévka a k obědu se podávaly kapří
hranolky a pečený amur. Při této příležitosti jsme se také pokusili upéct chleba
v historické peci v místní hospodě. Na první pokus jsme pekli šest bochníků, ale
polovina se nám trochu připálila. I přes dílčí neúspěchy byl chleba vynikající
a doufám, že další pokus už bude stoprocentní. Ve vyhřáté peci jsme ještě upekli
povidlové buchty a s dětmi jsme vyrobili celý plech rohlíků, po kterých se jen
zaprášilo. Na konec jsme v peci upekli ještě ryby k obědu, takže byla pec maxi-
málně využita.

V podvečer jsme ještě nazdobili lípu na návsi a večer jsme ozdobený strom
rozsvítili. 

Tímto bych Vám chtěl popřát šťastné a veselé vánoční svátky a krásný nový rok.

Martin Šabata

Letošní rok jsme s některými dětmi z oddílu zahájili Tříkrálovou sbírkou. Po
dlouhé době covidu jsme se mohli letos opět setkávat na našich pravidelných
schůzkách a výpravách.

V květnu jsme se zúčastnili „Závodu světlušek a vlčat“ v Semechnicích, kde
děti ukázaly, co se  již ve skautu naučily.

Letní tábor jsme za pomoci rodičů postavili hned na začátku prázdnin v našem
tradičním tábořišti. Menší děti se snažily prozkoumat svět mravenců a broučků,
ty  větší si zkusily, jaké to bylo v dobách Vikingů a Řeků. Skvělou celotáborovou
hru pro ně opět připravila Míša Lišková. Při hrách a soutěžích tábor utekl jako

Z činnosti skautského oddílu
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voda. Pro  rodiče,  kteří  nás
navštívili  v  půlce  tábora,
jsme  připravili  veselé  vy-
stoupení.

Prázdniny  jsme  tradičně
ukončili společně i s rodiči
pečenou  krůtou  na  našem
tábořišti. Se staršími skauty
jsme byli v září na akci Po-
hádkový  les  ve  Vamberku,
kde jsme pomáhali s hrami
a soutěžemi pro děti.  V den výročí založení naší republiky 28. 10. 2022 jsme si
tradičně vyšli i s rodiči a přáteli na Velkou Deštnou. Krásné počasí a skvělé vý-
hledy nám byly odměnou za ten náročný výstup. Společná fotka pak byla do-
kladem o velké účasti na této akci. 

S našimi členy se můžete setkat dne 23. 12. 2022, kdy budeme před Obecním
úřadem ve Skuhrově zájemcům zapalovat Betlémské světlo.

Za všechny skuhrovské skauty bych ráda popřála všem našim spoluobčanům
klidné a šťastné Vánoce a do nového roku hodně zdraví a spokojenosti.

Eva Preclíková, vedoucí oddílu

Podzimní krajské přespolní běhy byly úspěšné. Letní příprava byla znát. Naši
závodníci stáli na bedně několikrát a na všech závodech. Je to pro ně malá od-
měna. Fotky a průběžné zprávy jste mohli sledovat na facebooku. Pohárové zá-
vody budou pokračovat v zimních měsících na běžkách. V oddíle jsme sečetli
účast na závodech, úspěchy jednotlivých sportovců a vyhlásili si mezi sebou nej-
úspěšnějšího podzimního běžce. Počítal se každý, kdo běžel aspoň v jednom
závodě. Nejvíc bodů získala Sofie Mann, druhá byla Nela Roušavá a třetí Alice
Pekárková. Všichni dostali sladkou odměnu a povzbuzení do zimní sezóny.

Zima je přede dveřmi – v oddíle Wikov
SKI Skuhrov nad Bělou začínáme lyžovat
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Naše dorostenky měly možnost se na konci září zúčastnit MČR v Liberci na ko-
lečkových lyžích. Gratulujeme oběma děvčatům, která na závody jela. Parádní vý-
kony předvedly jak ve sprintu tak na trati 5 km. Adéla Michlová dokázala zajet ve
sprintu 6. místo, na 5 km 8. místo a Zuzka Pekárková v obou závodech 9. místo.
Paráda!

Každý rok jezdí trenér Petr Michl se svými nejstaršími svěřenci na soustředění
na „první sníh“. Letos opět do italského Livigna. Na začátku desetidenního po-
bytu využívali tratě s umělým sněhem a začali pilovat hlavně techniku. Když na-
padl  čerstvý  sníh, mohli  vyrazit  i mimo upravené  tratě.  Sluníčko  jim přálo,
tréninky byly o to příjemnější. Nadmořská výška některé na začátku trochu po-
trápila, ale na konci soustředění byla spíše k užitku. Domů se vrátili nadšení
a spokojení. V polovině prosince čeká starší i mladší svěřence soustředění na
„druhém sněhu“. Kam se letos pojede, záleží na sněhových podmínkách. Na hře-
benech Orlických hor by to bylo doma. A po Vánocích přijdou první závody. Ty
krajské, které pořádáme my u nás na horách, budou i kvalifikačním závodem
pro  blížící  se
Olympiádu  dětí  a
mládeže. Republi-
kové  se  pojedou
v  Jablonci  n.  N.
Doufáme,  že  se
našim bude dařit.
V  novém  roce    je
před  námi  spou-
sta tréninků a zá-
vodů,  další  výzvy
a  motivace  k  po-
hybu,  proto  hurá
na běžky!

Přejeme všem čtenářům krásný adventní i vánoční čas. Kdo nechce jen doma
kynout po cukroví, může raději vyrazit na hory na procházku nebo na běžky,
třeba se někde potkáme. SKOL!

Jana Křepelová
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Za uplynulé čtvrtletí byla naše jednotka vyslána na
výzvu KOPIS KHK ke čtyřem výjezdům, které se nachá-
zely  na  katastru  obce  Skuhrov  nad  Bělou.  U  třech
z těchto výjezdů se jednalo o technickou pomoc. Výjezdy spočívaly ve zprůjezd-
nění komunikace, přičemž naše jednotka spolupracovala s HZS Rychnov nad
Kněžnou. Poslední výjezd proběhl v sobotu 12. 11. po poledni, kdy byla jednotka
vyslána k požáru osobního automobilu, při kterém spolupracovala s HZS Rych-
nov nad Kněžnou a s profesionální podnikovou jednotkou Škoda Kvasiny. Naše
jednotka také vypomáhala při úklidu po letních deštích, kdy bylo odstraněno
naplavené bahno, které znepřístupnilo příjezdovou cestu na školní dvůr.

Jednotka nelenila ani na konci školního roku, kdy si připravila program pro
naše mladé hasiče. Ten spočíval v ukázce několika metod hašení a děti si mohly
vyzkoušet práci s ručním hasicím přístrojem. Dále zhlédly ukázku spočívající
v tom, co by se stalo, kdyby se do hořícího oleje vylila sklenka vody, přičemž jim
poté bylo ukázáno, jak by měly takový požár správně uhasit.

Jednotka nadále představila svoji techniku na letním rybářském táboře v Debře-
cích. Dětem byla ukázána hasičská výstroj, kterou si mohly samy vyzkoušet. Poté
jim bylo předvedeno vozidlo CAS 24 2500/400 S2Z, kterým jednotka disponuje.

Co je nového u našich hasičů

Dne 2. 9. 2022 jsme se
po  dlouhých  letních
prázdninách  opět  sešli
v naší hasičské zbrojnici.
Vedoucí  mládeže,  Lída
Chocholoušová,  Tomáš
Fišer a Václav Šrom přiví-
tali  naše  mladé  hasiče,
mezi které přibyli 2 noví
členové. Nyní navštěvuje
hasičský kroužek 24 mla-

Naši mladí hasiči nezahálí
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dých hasičů. Na úvodní schůzce jsme neotáleli a ihned se začali připravovat na
první závody, které se konaly v Lukavici v sobotu 17. 9. 2022. Jednalo se o branný
závod, kde děti soutěží pouze ve tříčlenných hlídkách a jednotlivá stanoviště se
liší od pravidel hry Plamen. Dalším závodem, kterého jsme se zúčastnili, bylo
ZPV (Závod požárnické všestrannosti). Soutěž se uskutečnila 8. 10. 2022 v Luka-
vici a odstartovala celoroční soutěž hru Plamen. Reprezentovaly nás 2 hlídky -
starších a mladších žáků, ve které startovali i naši nováčci. V této soutěži děti zá-
vodí dle platných pravidel v pětičlenných hlídkách a plní předem dané disci-
plíny, na které se celý podzim připravovaly. Závodní trať je dlouhá 2 - 5 km, dle
dané kategorie. Na trati se nachází šest stanovišť: střelba ze vzduchovky, přelé-
zání lana, základy první pomoci, topografie, požární ochrana a uzlování.

Po skončení podzimní závodní sezóny jsme zaměřili svoji pozornost na plnění
odznaku odbornosti. Kromě této činnosti nás čeká i spousta dalších akcí, mezi
které můžeme například zařadit různé výlety a brigády. Po splnění odbornosti se
budeme chystat na první jarní závody, kterými bude „Provozská uzlovka“, a poté
na celé jarní kolo hry Plamen.

Václav Šrom, Tomáš Fišer

Dny rychle plynou a je tu opět adventní čas. Pro nás je to
období, kdy máme příležitost se na chvíli zastavit a ohléd-
nout se za uplynulým rokem. A jsme rádi, že jej můžeme
zhodnotit opět jako úspěšný.

I v posledním čtvrtletí tohoto roku jsme měli dost napilno
a členové obou spolků Na Venkově i JK Nová Ves buď pořá-
dali nebo se účastnili nejrůznějších akcí. Po letošní vyda-
řené  Hubertově  jízdě  následovala  o  dva  týdny  později

Drakiáda. Přestože moc nefoukalo a dostat draky do vzduchu byla velká výzva,
účast byla solidní, protože se tato akce již stala tradicí. Návštěvníci si mohli
nejen užít příjemné odpoledne při pouštění draků,  ale mohli si také vyrobit ně-
jakou postavičku či zvířátko z přírodnin, opéci si s rodiči buřty, ochutnat domácí
buchty nebo čerstvě vylisovaný jablečný mošt.

Parta z Nové Vsi má za sebou další úspěšný rok
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Dne 2.10 se naše jezdkyně Eliška Pišlová zúčastnila Oblastního mistrovství
v drezúře v Dolní Přímu, kde obsadila se svou kobylkou Večernicí ve dvou dre-
zurních úlohách vynikající 3. a 5. místo. Dvojici moc gratulujeme. Eliška Pišlová
se koncem října též zúčastnila, coby návštěvník, Mistrovství světa ve všestran-
nosti mladých koní, které se konalo ve francouzském městě Lyonu. Přestože se
jednalo o závody ve všestrannosti, i tam mohla Eliška porovnat  různé úrovně
drezurního ježdění, neboť drezúra je jednou ze součástí této disciplíny. Nabyté
zkušenosti a zážitky budou Elišce jistě velkým přínosem do budoucna.

Děvčata ze spolku Na Venkově se také
zúčastnila akce „Příjezd Svatého Mar-
tina“, pořádané sousední obcí Kvasiny.
Pro spolek to byla premiéra a děvčata
v čele s naším koněm Alexem se toho
zhostila na výbornou. Pochvala Denče
Drašnarové a Verče Zemánkové a Ale-
xovi za bezpečné provedení celého prů-
vodu Kvasinami.

Poslední  listopadový  den  jsme  se
spolu  s Mateřskou  školou  Sluníčko  ve
Skuhrově  nad  Bělou  podíleli  na  akci
„Půjdem spolu do Betléma“.  Průvod za
Betlémskou Hvězdou směřoval od školky
ke stáji na Novou Ves, kde si děti s rodiči
zazpívaly koledy, prohlédly si a obdaro-
valy  zvířátka  ve  stáji  něčím  dobrým
a ochutnaly dobroty, které napekly maminky dětí. Touto cestou chceme poděko-
vat paní Hovorkové za výborné makronky, které se všechny prodaly, a vybraná
částka tak v rámci sponzorského daru poputuje na aktivity dětí ve školce.“

Nejde jen o krásná umístění na závodech, ale i o splněné plány a o stálou pří-
zeň veřejnosti, kterou vnímáme zejména na našich akcích. Spokojené děti a je-
jich rodiče jsou pro nás velkou odměnou i motivací do další práce. S radostí
sledujeme, jak se našim jezdcům daří a jak přibývají úspěchy na závodech. Těší
nás hojná účast na našich akcích pro veřejnost. Náš kolektiv – jak ti, kteří se po-
dílejí na výuce, tak  ti, kteří zajišťují organizaci a hladký průběh ostatních akti-
vit,  se  v  průběhu  let  příliš  nemění. Moc  nás  těší,  že  spolu  stále  pracujeme
s radostí, že nás to baví a oba spolky dál úspěšně rozvíjí svou činnost. 
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V dnešní době ale nestačí k úspěšné práci jenom chtění, mnoho aktivit by-
chom ani nemohli vykonávat, kdyby nebylo podpory od obcí Skuhrov nad Bělou,
Kvasiny, města Rychnov nad Kněžnou, Královéhradeckého kraje a Národní spor-
tovní agentury. Oba spolky jsou totiž  neziskové  organizace a jako takové žádají
o dotace a finanční dary, které se nám prozatím daří získávat. Za tyto finanční
prostředky jsme letos mohli dětem a  koním pořídit jezdecké vybavení, dokou-
pit bezpečnostní a ochranné pomůcky (vesty, helmy, reflexní prvky) a zajistit vy-
bavení pro vyžití na letních táborech a akcích pořádaných našimi spolky pro
veřejnost. Všem dárcům  patří naše velké díky! 

Závěrem děkujeme našim příznivcům za  podporu a všem čtenářům Zpravo-
daje přejeme krásné a pohodové vánoční svátky a mnoho úspěchů v nadcháze-
jícím roce 2023!

Za JK Nová Ves a spolek Na Venkově Petra Pišlová

Začátek roku  2022 zahájila  naše organizace  pravi-
delným  povinným  vyšetřením  včelstev  na  varroázu,
odesláním vzorků do státního veterinárního ústavu HK.
Výsledky vyšetření  na mor z konce roku 2021, které pro-
váděl Výzkumný  ústav včelařský, jsme již  měli a byly
pro nás kladné. Všech 112 stanovišť včelstev bylo negativních. Následně ob-
držené výsledky ze SVU v Hradci Králové, ale nedopadly nejlépe. Třicet dvě sta-
noviště  jsme na jaře museli přeléčit z důvodu výskytu roztoče Varroa. Opatření
byla  provedena  a  do  snůškového  období  roku  2022  jsme  vstupovali  s  811
včelstvy.

Průběh počasí v roce 2022 byl pro včelstva příznivý a to se odrazilo i na výnosu
medu, kdy oproti minulým rokům jsme  získali cca 15 500 kg medu, což bylo
v průměru 17 kg na včelstvo (v  roce 2020 – 6 kg). To byl dobrý výsledek, jaký
jsme od roku 2015 neměli. Pro Vás, spotřebitele, bylo medu v naší oblasti dost
a mohli jste jej přímo u včelařů zakoupit. (Jen pro doplnění pár rad. Pokud chcete
větší množství nakoupeného medu uchovat dlouhou dobu, je třeba dodržovat
několik zásad. Dobře uzavřené obaly umístit do suché a tmavé místnosti s tep-
lotou MAX 12 °C, pak vydrží několik let. Rovněž zkapalňování zkrystalizovaného

Včelařský rok 2022 v podhůří Orlických hor



2 4 w w w . s k u h r o v . c z

medu má zásadu, kterou je třeba dodržet, a to teplotu MAX 50 °C. Při vyšších tep-
lotách a dlouhodobém přehřívání se med znehodnocuje).

Bohužel, situace, ve které se v současné době všichni nacházíme, donutila
včelaře zvýšit cenu medu, protože i tak, jak je to v jiných odvětvích, se i vstupy
pro včelaře výrazně zvýšily (sklenice, cukr, včelařské potřeby atd.).

Snůškové  období  letním  slunovratem  v  naší  oblasti  praktický  skončilo
a pozdní medovicová  snůška se již neobjevila. Konec snůšky určuje, kdy včelaři
začínají připravovat svá včelstva na zimu tak, aby zazimovali silná a zdravá včel-
stva. V roce 2022 jsme k 1. 9. zazimovali 919 včelstev, která jsme podle plánu do
konce roku ošetřili léčebnými prostředky. Jen za nákup těchto prostředků v roce
2022 organizace vynaložila cca 56.000,- Kč. Z důvodu snížení nákladů v roce 2022
využila základní organizace Českého svazu včelařů Solnice vypsání dotační ho
programu Královéhradeckého kraje určeného pro včelaře. Podle předepsaných
propozic zažádala o možnost využití dotace pro nákup úlů určených k výměně,
k nákupu dezinfekčních prostředků a zajištění dvou  školení s odbornou včelař-
skou tématikou. To vše určené pro 88 včelařů  s cca 850 včelstvy. Žádost o do-
taci nám byla schválena a finanční prostředky přiděleny. Dotované úly byly
nakoupeny, staré spáleny. Léčebné prostředky rozdány. Odborné přednášky pro
včelaře s tématikou „Včelí pastva“ v SOU Nasavrky a „Apiterapie“ ve Skuhrově
nad Bělou proběhly s příznivým ohlasem. Bez finanční pomoci Královéhradec-
kého kraje bychom toto všechno nemohli zajistit. Snažíme se včelařství v pod-
hůří Orlických hor udržet na dobré úrovni a k tomu patří dobrý zdravotní stav
včelstev a odborná způsobilost včelařů. Vždyť včely nepřinášejí užitek jen vče-
laři, ale nám všem, ať v produkci medu, opylování, farmacii, nebo při léčbě. Jsme
rádi, že  si tyto skutečnosti uvědomují i zastupitelé a  včelám a včelařům takto
pomáhají. Děkujeme tímto Královehradeckému kraji a jeho zastupitelům za po-
skytnutou dotací v roce 2022 a jmenovitě jednotlivým obcím, které náš spolek
finančně podporují: Městskému úřadu Solnice, Obecním úřadům Kvasiny, Skuh-
rov nad Bělou, Černíkovice a Byzhradec.

Nakonec chceme popřát všem občanům v roce 2023 hodně pevného zdraví,
štěstí v životě a pro všechny pouze dobré zprávy.

Za základní organizaci ČSV Solnice 

lja Havel, jednatel
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Poznámka redakce:

Rádi zveřejňujeme příspěvek včelařského spolku ze Solnice, protože také v naší
obci je řada občanů, kteří se včelařením zabývají. Tuto velice důležitou a v pra-
vém slova smyslu ekologickou činnost je třeba všemi prostředky podporovat.
Není žádným tajemstvím, že se zánikem včel by na Zemi došlo k ekologické ka-
tastrofě nedozírných rozměrů. V souvislosti s tím je varující, že mezi mladou ge-
nerací není v současné době včelaření zrovna vyhledávanou aktivitou…

Po malé odbočce na sever Evropy v minulém
čísle se s cestovatelkou Petrou vracíme zpět do
Jižní Ameriky.

Z barevného a bohémského městečka Val-
paraiso se nám podařilo dostat se stopem až

do hlavního města. Do Santiaga de Chile. Tušili jsme, že nás pár měsíců v Chile
a Argentině ještě čeká. Na začátku mé cesty jsem slibovala mému manželovi, že
se Jižní Amerikou budu potloukat tři, možná čtyři měsíce. Vidíte, vyklubalo se
z toho nakonec devět. A tím má cesta nekončila. Ale zpět do Santiaga.

Věděli jsme, že se budeme taky přes Santiago de Chile vracet zpět. Jenže co
s věcmi, které potřebovat tak úplně nebudeme? Představte si, že by dva smrad-
laví špinavci zazvonili v Santiagu de Chile na české ambasádě a řekli: „Dobrý
den, jsme dva praštění cestovatelé z České republiky. Nemáme moc peněz a po-
třebovali bychom uschovat pár věcí. Bylo by to možné, por favor?“  A oni řeknou
trochu překvapeně: „Ano, možné by to bylo.“ Abyste rozuměli, měli jsme ještě tak
čtvrtinu věcí, které jsme na cestách už moc nepotřebovali a je vysilující je tahat.
Třeba já přišla na to, že se absolutně obejdu bez ručníku, je to totálně zbytečná
věc v životě. S tím ale nesouhlasil můj drahý taťka a jal se mi dokládat nejmíň
5 důvodů, proč je ručník k životu potřebný. Když jsem ručník zanechala poprvé
v La Pazu v našem ubytování, Honza kroutil hlavou: „Vážně tu ručník necháš?“
„Hele, já ho vážně nepoužívám, v horách se moc nemyjeme, v džungli uschne
vše samo. A oblečení to jistí.“ Dobrá, vraťme se k našemu problému s věcmi.
Otevřel nám spásný anděl, pan Janda. Když nás viděl, hned se zeptal: „A nechcete
se osprchovat?“ Rozzářila se mi očka! Co vám budu vykládat, už jsme nevěděli,

Ze studených Lofot zpátky do hřejivého Chile
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kdy naposledy jsme měli sprchu a natož teplou. Vymydlení od hlavy až k patě
jsme se cítili jako znovuzrození.

Necelé dva dny jsme prozkoumávali hlavní město, hlavy jsme složili v malém
parku s lesíkem mimo centrum. Bylo to úžasné místo k přenocování. Žádní bez-
domovci, žádná zvířata, která by kradla cokoli z našich batohů, prostě ideál.
Vyrazili  jsme  ze  Santiaga  a  první  den  jsme    stopem  ujeli  neuvěřitelných
1050 kilometrů.

Ponořili jsme se do krás střední Patagonie neboli Carretera Austral, která je
neuvěřitelně zelená a rozmanitá. Nechápu, že  ji skoro každý cestovatel míjí
a míří hned na jih. Je to přitom veliká škoda. Projeli jsme ostrov Chiloé, kde jsme
na pobřeží zachraňovali kraby, nebo měli možnost plavat se lvounem. To se
jdete takhle vykoupat do mořského sladkého přítoku a najednou kus od vás se
vynoří tohle zvíře a vůbec se nebojí. Probádávala jsem přímořskou džungli a na-
prosto jsem se do Chiloé zamilovala. Spala jsem na pláži, jedla bobule, četla si
a na chvíli byla jen já a okolní džungle s mořem.

Po opuštění ostrova a jeho rezervace jsem si vyběhla k aktivnímu vulkánu
jménem Chaiten. Tam jsem si ověřila, že má fyzička je fakt dobrá. Zahrabali jsme
krosny do roští, vzali jen hole a běželi trailovými cestami vzhůru. Nahoře nás
čekala odměna v podobě dech beroucího výhledu. Dalším národním parkem ve
střední Patagonii byl Pumalin, kde jsme si naší blbostí zašli 10 kilometrů navíc.
Spali jsme kousek pod ledovcem a na naší cestě do další přírodní rezervace jsme
potkali sympatického motorkáře, Francouze Alexe, který s námi spojil své síly
na částech své cesty. Společně jsme vylezli k Cerru Castillu, což je uskupení skal,
které připomíná hrad, odtud ten název. A se člunem jsme obepluli nejznámější
mramorové jeskyně. Musím říct, Carretera Austral byla velmi intenzivní na pří-
rodní úkazy. Je zelená, divoká a hravá. Osídlení je slabé, stopování je někdy delší.
Počasí nám ale přálo, zažívala jsem takový barevný a slunný léto-podzim, žádné
deště, žádné vysoké teploty k padnutí. Čím více jsme se blížili k jihu, tím více
vítr fučel. Nejméně padesátkrát jsme překopali plán. Hranice mezi Chile a Ar-
gentinou jsme v budoucnu několikrát překročili sem a tam, což není v případě
národních parků těchto dvou zemí nic neobvyklého. Když jsem napočítala, že
budeme celkově v JA překračovat hranice ještě snad sedmkrát, musí být jasné
z minulých článků, jak jsem skákala radostí.

Je těžké v Chile a Argentině vybírat mezi národními parky a rezervacemi. Na-
chází se jich tam spousty a my neměli tolik času a ani financí, abychom všechny
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navštívili. Dvojí ceny v Chile nás pěkně vytáčely. Nás, cizince, stojí některé zále-
žitosti skoro dvakrát až čtyřikrát více než Chilany. Celé naše putování v Chile sto-
pujeme, hodně sbíráme ovoce. V březnu mít čerstvé švestky, ostružiny, šípky
a nový med je zkrátka lahoda. Kdyby tohle nešlo (hlavně ten stop), asi bych mu-
sela sbírat kořínky a opékat bambus. A spát v téhle zemi je taky všude „brn-
kačka“. Oblíbili jsme si závětří turistických center, protože když nám dají WiFi,
můžeme večer zavolat a napsat domů. Příjemné bylo spaní ve dřevěném koste-
líku, knihovně nebo ve vyhřáté nemocnici. Ano, vážení čtenáři, tady všude nás
nechali přespat. Protože se zkrátka nebojím zeptat, jestli by to bylo možné. Líná
huba, holé neštěstí. A představte si, mně to vždycky vyšlo.

Nejvíce  mě  baví  na  těch  cestách  ta
krásná setkání  s hodnými  lidmi. A  to  jak
s řidiči, kteří mi poradí,  tak s cestovateli
z jiných zemí, kteří se ke mně na krátký čas
připojí a zažijeme spoustu švandy. Spíme
společně  pod  stromy,  koukáme  na  širé
nebe  s  hvězdami  a  jíme  u  toho  sušenky
a čokoládu. Ten život je někdy jednoduchý.
Na dálnici nám přibrzdil chlapík, po cestě
koupil hroznové víno a zastavil na benzině,
že  prý  si  dá  ještě  pizzu  a  že  máme
5 - 10 minut, než ji sní. Na záchodech jsem
objevila sprchu, nelenila jsem, vrátila se do
auta pro mikinu. V duchu mi běžela  tato
slova:  „Teče  studená  a  je  čistá.  Mám
5 minut, což je moře času. A Bůh suď, kdy
budu mít zase tuhle možnost.“ Otřela jsem
se trikem, hned ho přeprala a za 100 kilometrů bylo u okénka suché. Proč to
píšu? Protože se mě pořád někdo ptá,  jak všechno na svých cestách dělám
a nejvíce vás zajímá hygiena. Takže oprava: Život je někdy krásně jednoduchý.
Chile necháváme na chvíli za zády. A příště nám svoji tvář ukáže Argentina.

Jižní Amerika byl jeden z mých největších cestovatelských snů. Přeji i vám
všem, abyste si plnili své malé a velké sny. Je to potřeba. Člověk je pak vřelejší
a usměvavější. Ať pod stromečkem najdete vnitřní pohodu, inspiraci a odvahu
plnit si své sny.

Vaše cestovatelka Péťa
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V dalším pokračování svých vzpomínek nás pan
Ladislav Šulc seznámí se svým prvním loveckým zá-
žitkem, který ovlivnil jeho budoucí směřování do tajů
cechu, jehož patronem je svatý Hubert.

Přestože jsem se poměrně rychle adaptoval do nového prostředí, stále mne
to ve vzpomínkách táhlo domů, hlavně do přírody. Jezdit domů se smělo jednou
za tři týdny. Tehdy byla sobota ještě pracovním dnem, takže jsme si to doma
stejně moc neužili. Prvním delším zastavením u mé rodiny byly toužebně oče-
kávané vánoční prázdniny. Nadílka pod stromečkem byla sice skromná, za to
však dojmů sem si s sebou po svátcích odvážel mnoho. Tím hlavním z nich byl
můj první lovecký zážitek, který možná předznamenal můj pozdější aktivní vstup
do myslivosti.

Už jako školáka mne brával s sebou na čekanou nebo na šoulačku Karel, syn
pana Šlitra, majitele pily. Chodit s ním do lesa byly moje nejkrásnější chvíle
a bylo tomu tak i v posledních dnech toho roku. Většina lesního terénu v této ho-
nitbě byla jakoby stvořená k navedení zvěře na představeného střelce. Já jsem
znal místa, kde se zvěř zdržuje, a proto jsem mohl být svému staršímu kámo-
šovi velice prospěšný. S koncem roku se blížil i konec odstřelu spárkaté zvěře
a zdejším myslivcům chyběly ke splnění odstřelu ještě dva kusy srnčího. Takže
poslední šance. V noci sněžilo a k ránu se vyjasnilo. Když jsem čekal na okraji
lesa, až se Karel s fenkou Astou dostaví na zvolené místo, vyšlo za mými zády do
té zasněžené krásy sluníčko. Za celou zimu bývá málo takových chvil, jako onoho
rána. Tmavomodrá až tmavošedá obloha, proti ní ozářené zasněžené stromy
a bílý až bíložlutý sníh s ostrými stíny stromů, se vrhaly od lesa, u kterého jsem
stál. Do očí to zrovna píchalo. Dívám se na tu krásu a nemohu z místa. Ztratil
jsem pojem o čase. Hodiny i nervozita přibývaly. Chýlilo se k polednímu, dosta-
vovala se také únava a hlad. Vypadalo to, že nebudeme úspěšní. Dodnes nevím
proč, snad aby mi udělal za prodělanou lopotu nějakou radost, nabídl mi Karel
vystřídání našich funkcí. Vložil mi do rukou svoji kulovnici s tím, abych se šel
postavit na skalnatý vršek za jednu ze strží. Nezdálo se mi, že by to myslel vážně.
Nikdy jsem podobnou zbraň v ruce nedržel, a neuměl si ani představit, jak ji po-
užít. Karel zasunul náboj do komory, ukázal mi, jak se zaměřuje a kde odjistit
spoušť, kdyby to náhodou bylo potřeba. Když mi pokynul, ať už jdu, že si potře-

Ze vzpomínek pana Ladislava Šulce
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buje nutně odskočit, teprve mi došlo, že to není žádná hra, ale že to myslí zcela
vážně. Odmítnout tuto nabídku jsem sice mohl, ale touha po dobrodružství byla
silnější. Něco mi našeptávalo: „Láďo, to už se ti nemusí nikdy podařit.“ Raději
jsem se ještě zeptal, jak nabít další náboj. Karel mi to ochotně ukázal a ještě
připomněl, abych omylem nestřelil srnce, když v té době nemá paroží. Bylo mi
patnáct a půl, do chlapa mi ještě chyběl značný kus. Nikdy mne nenapadlo, jak
je taková puška těžká proti vzduchovce spolužáka Jardy Štěpána z tkalcovny, se
kterým jsme občas sestřelovali šišky a ořechy… Cítil jsem obrovskou zodpověd-
nost nejen za svěřenou zbraň, ale i za úspěch naší výpravy. Blížil jsem se na ur-
čené místo. Vyšlapu si ve sněhu pěkné místečko a stále přemítám o Karlově
rozhodnutí. Představuji si, co bych asi dělal, kdyby opravdu přišlo srnčí. Od
místa, kde Karel konal svoji potřebu, slyším několikrát zaštěkat jeho jezevčíka,
jinak je všude kolem ticho. Uběhlo snad čtvrt hodiny, když slyším prasknutí
a  následně  další.  Ne,  tohle  není  Asta.  To  je  kus
srnčího a není samo! Vidím tři kusy a vzápětí další
a další. Přestal jsem je počítat, najednou přišly jiné
starosti. Bylo jich snad devět, ale možná i dvanáct.
Sestupují po protější stráni přímo proti mně dolů
k potůčku. Kdybych byl skutečným spisovatelem,
stejně bych asi nedovedl najít slova věrně vyjadřu-
jící všechny pocity, které zachvátily celou moji by-
tost.  Rozklepala  se mi  kolena  a  rozbušilo  srdce.
Slyšel  jsem ho v uších,  lomcovalo celým mým tělem. Nevím, co dříve. Srnčí,
zřejmě vyrušené Astou, pokračovalo dosti rychle a já hledal svoji oběť. Zvedám
pušku, odjišťuji, přecházím z jednoho kusu na druhý. Je to srna, či srnec? V su-
chém maliní nebylo pořádně vidět. Zalícím a bác. Rána vyšla a já to přežil! Ner-
vozita snad ještě stoupla. Nic tam nezůstalo a srnčí kusy se začaly zmateně
rozbíhat. Co teď, milý Karlíku, co mám dělat? Zahrkám závěrem, jak mi to uká-
zal, a hledám rychle další terč. Nezbývá mnoho času, několik vteřin, a budou
pryč. Vidím srnče, které se dalo dolů po potůčku. Krátce se zastavilo, zrakem asi
hledalo svoji mámu a běželo dál. Bylo to už snad sedmdesát metrů, když vyšla
další rána s několikanásobnou ozvěnou od protějších kopců. Střela zřejmě ne-
minula cíl, protože se srnče náhle ztratilo. Teď na mne dolehl šok. Srdce jsem už
přestal vnímat a krev z hlavy se přesunula někam jinam. Nebyl jsem schopen se
pohnout z místa. Bál jsem se jít přesvědčit o následcích poslední minuty. Nevím,
kudy a jak zmizelo tolik kusů, všechno šlo mimo moje chápání. Na protější stráni,
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odkud se to všechno  přihrnulo, sestupuje teď už vlastně kolega myslivec s klac-
kem v ruce a před ním se prodírá Asta. „Láďo, co blbneš, co se děje? Do čeho
tady vlažíš? Nestalo se ti nic?“  Nezmohl jsem se na odpověď, jsem na místě jako
přikovaný. Když přišel blíže, snažím se mu zmateně vylíčit, co se tady přihodilo.
Vzal rychle pušku z mých rukou a jdeme se psem na místo, kde mělo být srnče.
Leželo na břiše, přední běhy pod sebou. Karel ho otočil,  aby  zjistil nástřel,
a hledá druhý. Ptá se mne na druhou ránu. „To byl jiný kus, ale ten jsem asi ne-
trefil.“ „Ukaž mi to místo, musíme zjistit, zda nedošlo k postřelení. Museli by-
chom ten kus dohledat.“ Teď byl pro změnu nervózní on. K jeho uklidnění došlo
až u potůčku, kde v maliní ležela srna, jako by ji něčím podsekl. Rána umístěná
přímo na komoru – jako na obrázku z myslivecké učebnice. Když jsme přivezli
oba kusy domů, starý pan Šlitr ohodnotil oba zásahy jako mistrovské. Mimo-
řádně nešetřil chválou a to se stávalo málokdy. Stará srna měla totiž přesně
prostřelené srdce a srnče ustřelenou aortu těsně u srdíčka. I když jsem později
nastřílel řadu kusů, ani jedenkrát jsem neměl tak kvalitní zásah.

Nutno dodat, že Karel otci sám prozradil, jak se věci seběhly, a myslím, že od
něj dostal svůj díl na pamětnou… 

Tak skončily moje nejzajímavější Vánoce v životě.

Pod tímto názvem vyšla v novinách Posel z Podhoří
ze dne 10. srpna 1935 (roč. 49, čís. 32, str. 2) nepode-
psaná zpráva o smrti pana Viléma Porkerta, majitele
skuhrovské továrny Porkert. Níže uvádím doslovný
přepis této smutné zprávy.

(k tisku připravil Josef Kučera)

Bolestná zvěst zalétla v sobotu 3. srpna z Hradce Králové do Skuhrova n. B.
a celého našeho podorlického kraje, že navždy odešel průmyslník Vilém Porkert
st., otcovský šéf svého úřednictva a dělnictva, štědrý mecenáš chudého lidu,
škol a kostelů, ušlechtilý podporovatel všeho dobrého a krásného, který byl pra-
vým dobrodiním a požehnáním nejen pro rodnou svou obec, nýbrž pro celý kraj.

Průmyslník Vilém Porkert st. mrtev
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Odešel tak náhle, tak neočekávaně a tak tragicky. První zpráva o jeho úmrtí,
které jsme s počátku nechtěli ani věřit, ohromila všechny, naplnila nitro bolem
a vyvolala v oku mnohou slzu. Vždyť jsme si vážili tohoto muže vzácných ob-
čanských kvalit, širokého rozhledu, bohatých zkušeností a při tom zlatého srdce,
v němž nebylo lsti, muže, který svou nezdolnou energií přivedl svoje továrny
k takovému rozkvětu a na takovou výši, že stále utěšeně prosperující podniky
Porkertovy mají zvučné jméno nejen po celé republice, nýbrž i po celém světě. 

Čím  byl  Baťa  pro
Zlín,  tím  byl  Porkert
pro Skuhrov n. B. a celý
kraj! To je dobře známo
nám  všem,  kteří  jsme
měli příležitost sledo-
vat jeho blahodárnou,
velice plodnou činnost.
Jméno  Porkertovo  zů-
stane proto co nejúžeji
spiato s historií rodné
obce a celého zdejšího
kraje, v jehož análech zajištěno jest mu místo nejpřednější a nejčestnější. 

Tlumočíme vřelé přání, aby ve Skuhrově n. B. zřízen byl k poctě a na trvalou
paměť jeho grandiosní obelisk s nápisem: „Vilém Porkert st. zasloužil se o naši
obec a o náš kraj. Čest světlé jeho památce!“ 

V srdcích našich zbudoval si svými zářnými vlastnostmi monumentum aere
perennius, pomník nad kov trvanlivější. Bylo to roku 1932, kdy zalétaly mysle nás
všech do Skuhrova n. B. Oslavovalo se tam 50 leté jubileum trvání průmyslových
podniků Porkertových. Středem pozornosti byl právě zesnulý průmyslník Vilém
Porkert. Jak zářila radostí jeho usměvavá tvář nad vykonanou prací z malých,
nepatrných počátků a jak vřele tiskl ruce všem, kteří mu přišli gratulovat k ži-
votní etapě tak důležité a tak významné. Tisíce a tisíce blahopřejných projevů
bylo  tehdy  zasláno do  Skuhrova n.  B.  z  celého  světa.  A  dnes  –  po  3  letech
docházejí spousty dopisů, ale bolestných, kondolenčních, neboť odešel ušlech-
tilý jubilant, gentleman v pravém slova smyslu a kavalír par excellence. Vzpo-
mínka na jeho ušlechtilý charakter nevymizí z myslí našich. Odešel, ale skutky
jeho mluví a mluviti budou i v budoucnosti. 
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U příležitosti  jubilea vydal průmyslník V. Porkert almanach,  který  je  jaksi
životní zpovědí jeho. V něm na sklonu své stati píše: „Přál bych si jen, aby moji
nástupcové v pilné práci a rozumné spořivosti svorně a v lásce v našem díle
pokračovali a tím přispěli k zvýšení blahobytu zdejšího kraje, spolupracovníků,
úředníků a dělníků. Jsem přesvědčen, že houževnatostí, pílí a počestností musí
každý z nás dosáhnout vytčeného cíle. Zdař Bůh!“ Toť odkaz Porkertův, který
vždy zářit bude jako vzor mravenčí píle poctivosti a lásky k vlasti a k práci nejen
generacím přítomným, nýbrž i budoucím!

Pohřeb nezapomenutelného průmyslníka Viléma Porkerta konal se ve středu
7. srpna ve Skuhrově n. B., a  to tak okázalým způsobem, že není pamětníka
v našem kraji tak slavného pohřbu. Tisícové zástupy smutečních hostů dostavili
se do Skuhrova, aby zesnulému prokázaly poslední poctu. Na velkolepé zahradě
zřízena byla  improvisovaná kaple,  v níž  spočívala kovová  rakev s  tělesnými
pozůstatky zvěčnělého průmyslníka, k níž složeno na sto nádherných věnců
a kytic, markantní to důkaz lásky, obliby a vřelých sympatií, jimž se zesnulý těšil.
Pohřební obřady vykonal biskup dr. Mořic Pícha z Hradce Králové za asistence
preláta dr. Hugona Doskočila, 6 kněží a 6 bohoslovců. Jímavé skladby smuteční
zapěl chrámový sbor s ředitelem kůru J. Karáskem z Kostelce n. Orl. a místní
pěvecký kroužek. Po závěrečných obřadech věnoval p. biskup tklivou vzpomínku
zvěčnělému, načež promluvili:  bisk.  notář  a  farář P.  Jos. Rössler  ze Solnice,
zástupci úřednictva, dělnictva, obce, velkoprůmyslu, hasičstva, Sokola, nár. dem.
organizace a j. U školy poděkovalo děvčátko p. továrníkovi za všechna dobrodiní,
škole prokázaná a říd. učitel J. Kos vzdal hold památce muže o obec a školu za-
sloužilého.

Osiřela  obec,  osiřel  náš  kraj,  sympatická  a  populární  bytost  odešla  sice
z našeho středu, průmyslník Vilém Porkert šel si odpočinout po úmorné práci
v 66. roce věku svého, ale jméno jeho vyslovováno bude s úctou a pietou ještě
po staletí.
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Historická fotohádanka

Je možné alespoň přibližně datovat tento zimní snímek, který zachycuje Sejko-
rovnu po nutných stavebních úpravách souvisejících s rozvojem výroby firmy
J. Porkert? Několik domů zde ještě chybí, budou postaveny později (například by-
tový dům nacházející se dnes u bývalé hlavní silnice). Podle toho, že budova školy
již má přistavěné patro, se dá určit, že snímek byl pořízen až po roce 1926.

Přispět k ochraně přírody může téměř každý a ne-
musí  jít  zrovna  o  žádné  dalekosáhlé  globalizační
nebo klimatické projekty. Jednou z možností, na kte-
rou se ale  v poslední době trochu zapomíná, je zimní přikrmování ptáčků. Sý-
korky,  vrabci  i  další  zpěváčci  si  rádi  pochutnávají  na  různých  semínkách
a čerstvém i sušeném ovoci. Nesmí být však  plesnivé nebo zkažené. Nedoporu-
čuje se  suché pečivo a zbytky jídla. Chemicky upravená strava, která obsahuje
sůl a koření, je pro ptáky dokonce toxická. Lepší variantou jsou sušená semena,
jako třeba slunečnicová, konopná nebo maková. Ptáci mohou dostat i ořechy
a některé druhy obilnin. Vhodný je také lůj. Za zimní péči se nám ptáci odvděčí
líbezným zpěvem, bez kterého by byl svět strašně smutný. Tak co, už máte při-
pravená krmítka?                    

Jiří Nedomlel

Sypete v zimě ptáčkům?
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Plán společenských, kulturních a sportovních akcí
v roce 2023

Datum Akce Místo Pořadatel
30. 12. 2022 Orlický pohár Deštné v Orl. h. Lyžaři
31. 12. 2022 Silvestrovský výšlap k lipce Hraštický kopec SDH Svinná

Posezení s důchodci Skuhrov centrum Klub důchodců
1. 1. 2023 Novoroční ohňostroj U zdrav. střed. Kulturní komise
4. 2. 2023 Vepřové hody KD Svinná SDH Svinná
4. -5. 2. 2023 Orlický maraton Deštné v Orl. h. Lyžaři

Beseda nad kronikou -
J. Nedomlel SC Skuhrov Klub důchodců

18. 2. 2023 Maškarní ples SC Brocná SDH Brocná
Klub Důchodců 
Zájezd Polsko SC Skuhrov Klub Důchodců

4. 3. 2023 Maškarní karneval KD Svinná SDH Svinná
Myslivecké hody SC Brocná MS Brocná
Sětský karneval SC Brocná SDH Brocná

11. 3. 2023 Školní ples SC Skuhrov n. B. SRPŠ, ZŠ Sk.
12. 3. 2023 Dětský karneval SC Skuhrov n. B. KK, MŠ Skuhrov

Zájezd - divadlo Praha Obec Skuhrov
1. 4. 2023 Kritérium posledního sněhu Deštné v Orl. h. lyžaři

Zdravotní přednáška
MUDr. Rýznar SC Skuhrov Klub důchodců

30. 4. 2023 Čarodějnice hřiště Brocná SDH Brocná
30. 4. 2023 Čarodějnické posezení KD Svinná SDH Svinná
30. 4. 2023 Čarodějnice volejbal. hřiště SDH Skuhrov
25. 4. 2023 Den otevřených dveří MŠ Skuhrov MŠ Skuhrov 
28. 5. 2023 Divadelní léto na hradě areál hradu Obec Skuhrov
13. 5. 2023 Soutěž v pož. útoku, 

svěcení praporu hřiště Brocná SDH Brocná

Svátek matek Senioři + škola SC Skuhrov Klub důchodců
1. 5. 2023 14. stavění májky a průvod hřiště Brocná SDH Brocná
20. 5. 2023 Skuhrovský výšlap areál Hradu PHS
27. 5. 2023 Dětský den Nová Ves sp. Na Venkově
11. 5. 2023 Zápis do MŠ Skuhrov n. B. Budova MŠ MŠ Skuhrov
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Datum Akce Místo Pořadatel
4. 6.2023 Divadelní léto na hradě areál hradu Obec Skuhrov
11. 6. 2023 Divadelní léto na hradě areál hradu Obec Skuhrov
18. 6. 2023 Divadelní léto na hradě areál hradu Obec Skuhrov

Výlet klub důchodců Klub důchodců
3. 6. 2023 Kácení májky hřiště Brocná SDH Brocná
24. 6. 2023 Pochod okolo Svinné Svinná SDH Svinná
6. - 8. 7. 2023 Proměny dřeva 8. ročník areál Hradu PHS

Pouťové atrakce parkov. u zdr. st. Obec Skuhrov
Pouťové posezení KD Svinná SDH Svinná

20. 8. 2023 Orlický rollerski cup Skuhrov n.B. Lyžaři
Zájezd - divadlo Praha

½ září 2023 Koláčkový závod Skuhrov n.B. Lyžaři
Výlet - Klub důchodců Klub důchodců

22./29. 9. 2023 Strašidelný les hřiště Brocná SDH Brocná
23. 9. 2023 Hubertova jízda Nová Ves sp. Na Venkově

Klub důchodců 
výlet do Polska Klub důchodců

7. 10. 2023 Drakiáda Nová Ves sp. Na Venkově
21. 10. 2023 Posvícenské posezení KD Svinná SDH Svinná
25. 11. 2023 Výlov rybníka Brocná náves SDH Brocná
26. 11. 2023 Rozsvěcení stromu Brocná náves SDH Brocná

Divadlo pro seniory HK- PCE Klub důchodců
11. 11. 2023 Poslední leč SC  Brocná MS Brocná
30. 12. 2023 Orlický pohár Deštné v Orl. h. Lyžaři

Vánoce škola se seniory Klub důchodců
31. 12. 2023 Silvestrovský výšlap k lipce Hraštický kopec SDH Svinná

Prodejna potravin

Večerka Milan (bývalý obchod Hruška) oznamuje, že od 12. 12. 2022 zahajuje
prodej. Pondělí až pátek 6.00 – 18.30, sobota, neděle 7 – 17.00.
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Učitelka: „Pepíčku tento týden je to už počtvrté, co jsi přišel pozdě. Víš, co to
znamená?“  Pepíček: „Že je čtvrtek, paní učitelko.“

Syn: „Mami, můžu se koukat na televizi?“
Matka:  „To víš, že můžeš, ale nezapínej ji. Elektrika je drahá.“

Člověk, který nikdy nedělá chyby, je člověk, který nikdy nedělá nic…

Na konci to vždy vše dobře dopadne. A jestli to dobře nedopadlo, tak to potom
ještě není konec…                                                     John Lennon

Voda je základem života, jelikož bez vody se nedá udělat káva…

Snažte se žít tak, aby na vašem pohřbu ještě i pan farář říkal: „Změřte mu tep,
on si z nás určitě dělá srandu.“

Je zvláštní, jak se vánoční zvyky liší podle místa. V Čechách se leje olovo, 
v Srbsku cín a na Moravě furt…

Bůh stvořil alkohol, aby každý poznal, jaké to je, být krásný, umět zpívat a mít
každého rád…

Podle toho, co říkají svým dětem, dělíme rodiče na těchto 10 typů:

1. Vyděrači: „Jak chceš…“
2. Politici: „Nic nedostaneš!“
3. Pamětníci: „Když jsem já byl ve tvém věku…“
4. Faráři: „Modli se, aby to šlo vyprat!“
5. Matematici: „Počítám do tří…“
6. Logici: „Proč? Protože jsem to řekla!“
7. Policajti: „Kdes byl? Cos tam dělal? S kým? Kdy ses vrátil?“
8. Zoologové: „Já tě roztrhnu jako hada.“
9. Národohospodáři: „Nevstaneš od stolu, dokud to nesníš.“
10. Anesteziologové: „Tak už se konečně prober!“

A tuhle znáte?
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I v naší obci třídíme odpad!

Každý občan je dle vyhlášky obce povinen odpady třídit, a to, pokud je na
území obce možnost odpady odděleně shromažďovat na místa k tomu určená. 

V naší obci takováto možnost je. Jedná se buď o svozová místa, na kterých
máme rozmístěny kontejnery na tříděný odpad – papír, plast, sklo, elektroodpad
a textil. Nebo mají naši občané možnost využít nedávno zrekonstruované sběrné
místo v prostorách bývalé plovárny. V níže uvedeném přehledu je uvedeno, co
je možné na svozová místa a sběrné místo uložit.

Že mají odpady negativní dopad na životní prostředí, je vcelku jasné. Třídění
odpadů je pro naši obec rovněž ekonomické. Tím, že je obec zapojena do sys-
tému EKO-KOM, který je postaven na zpětném odběru odpadů, dostává obec ze
systému za množství vytříděného papíru, skla či plastů v barevných nádobách
finanční odměny. Samozřejmě čím více je tohoto vytříděného odpadu, tím jsou
odměny vyšší. V rámci rozpočtu obce jsou tyto prostředky využívány zpět do za-
bezpečení systému odpadového hospodářství. Naopak za odpad v nádobách na
směsný komunální odpad musí obce platit finanční prostředky.

Velmi tedy záleží na nás samotných, jak odpady třídíme a zda třídíme odpady
správně.

Buďme ohleduplní k životnímu prostředí a TŘIĎME ODPAD!
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Po obci jsou na SVOZOVÝCH MÍSTECH rozmístěny kontejnery na tříděný odpad:

Na SBĚRNÉM MÍSTĚ v prostorách bývalé plovárny je možno odevzdat:

PNEUMATIKY – pouze z osobních automobilů je možné odevzdávat po předložení
občanského průkazu do sběrného dvoru v Solnici nebo při mobilním svozu ne-
bezpečného odpadu, který v naší obci probíhá 2x ročně, obojí je zdarma. Pneu-
matiky např. z kol, kočárků patří do komunálního odpadu.

JEDLÉ TUKY - sběr do 1,5 l plastových lahví, které se při pravidelném čtrnácti-
denním svozu komunálního odpadu položí na popelnici sváženou od Vašeho
domu.

PAPÍR SKLO PLASTY + 
VELKÉ PLASTY

ELEKTRO
ODPAD

BIO STAVEBNÍ SUŤ DŘEVO ŽELEZO
SMĚSNÝ

KOMUNÁLNÍ 
ODPAD

OBJEMNÝ
ODPAD

NEBEZPEČNÝ
ODPAD
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Advent, onen magický čas velkého očekávání, by měl být ze své podstaty spíše
ve znamení hodnot duchovních než materiálních. Bohužel je tomu ve skuteč-
nosti spíše naopak. Proto je skvělé, že letos byla v naší obci doba adventní pro-
vázena několika milými akcemi, při nichž měli jejich návštěvníci možnost na
chvilku se pozastavit, popřemýšlet a „přepnout“ do jiných myšlenkových sfér,
než jsou starosti běžného dne. Tou první bylo 27. listopadu slavnostní rozsví-
cení obecního vánočního stromu za zpěvu vánočních koled v podání žáků místní
základní školy. Následoval ve středu 7.12. Vánoční koncert RDS Carmina, Zvone-
ček a Rolnička v naplněném Společenském centru. Obě akce pořádala místní
ZŠ ve spolupráci se SRPŠ a Obcí Skuhrov.

Na tyto dvě již tradiční akce navázal v sobotu 10.12. 2022 v kostele sv. Jakuba
Koncert skupiny Haleluja Band, připravený spolkem Přátelé Hradu Skuhrov a
Obce Skuhrov. Kdo přišel, rozhodně nelitoval. Skvělí hudebníci ze Šumperska
dokázali svým elánem v naplněném kostele za svitu desítek svíček navodit tu
pravou adventní atmosféru. Jejich výborné pěvecké i muzikantské výkony byly
odměněny opakovaným vřelým potleskem. Když na závěr nadšení diváci zvedli
svíčky nad hlavy, aby účinkujícím zamávali jako výraz poděkování, byli dojati
i samotní muzikanti. Dojmy z koncertu v návštěvnících ještě dlouho doznívaly,
a tak se téměř nikomu z 250 přítomných domů moc nechtělo. Někteří si svoje zá-
žitky pak mohli navzájem sdělovat třeba nad svařáčkem nebo grogem, které byly
pro ně připraveny pro zahřátí v nedalekém „hradním šenku“.

Snahou pořadatelů je, aby se tato akce vždy v sobotu před 3. adventní ne-
dělí, stala do budoucna tradicí.

Jiří Nedomlel

Sice po uzávěrce ale přece…

Za všechny tvůrce Skuhrovského zpravodaje 
přejeme všem občanům klid a pohodu o Vánocích, veselého Silvestra 

a v novém roce 2023 stálé zdraví, pevné nervy a optimismus, 
že se zase vše v dobré obrátí…



       

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek  08.00 - 12.00 hod.

• Od 1. 1. 2023 dochází ke změně ordinačních hodin zubní pohotovosti, 
nově 8.00 – 12.00 hod.

• Na rozpisu je nově uvedeno upozornění, že seznam služeb je orientační.
Pro kontrolu aktuálnosti je uveden QR kód s odkazem na stránky 
Královéhradeckého kraje.

datum   poskytovatel (lékař)                                                     adresa ordinace                                            telefon
01. 01.    MUDr. Malátková Ludmila                                         Jiráskova 1389, Rychnov nad Kn.               494 515 696
07.01.    MDDr. Motyčka Martin                                               Komenského 44, Rychnov nad Kn.           775 224 093
08.01.    Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Petrák Tomáš)   Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk           721 200 244
14.01.    Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská J.)   Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí           494 371 783
15.01.    Můj zubař, s.r.o. (MUDr. Salamin Akram)                  Kvasinská 129, Solnice                               602 152 873
21.01.    MDDr. Andělová Jana (MDDr. Seibertová Simona)  Jana Pitry 448, Opočno                              799 545 112
22.01.    MUDr. Skřičková Zdeňka                                           Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou     494 515 695
28.01.    MDDr. Slouková Kamila                                             Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou     494 515 694
29.01.    MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová S.)      Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí           494 371 031
04.02.    FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip)                             Tyršova 515, Opočno                                  777 667 353
05.02.    MUDr. Štulík Richard                                                 Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou     494 515 693
11.02.    Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana)                Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk           736 419 151
12.02.    MUDr. Valešová Pavla                                                Pulická 99, Dobruška                                 494 622 114
18.02.    Poliklinika Týniště nad Orl. (MUDr. Veselská R.)     Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí           494 371 781
19.02.    Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Vosmeková Z.)   Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk           721 200 244
25.02.    MDDr. Zdráhal Zdeněk                                               Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí        721 460 150
26.02.    MDDr. Andělová Jana                                                 Jana Pitry 448, Opočno                              731 980 112
04.03.    DekaDent, s.r.o. (MDDr. Batbajar Nicholas)             Kvasiny 145                                                 771 155 445
05.03.    JB DENT, s.r.o. (MUDr. Beránek Jan)                          Komenského 828, Týniště nad Orlicí        494 371 088
11.03.    MUDr. Bergmanová Dita                                            Záhumenská 445, České Meziříčí              734 324 600
12.03.    MUDr. Pavla Valešová (MDDr. Borůvková V.)            Pulická 99, Dobruška                                 494 622 114
18.03.    SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Jindřich)      U Stadionu 954, Rychnov nad Kněžnou   604 878 560
19.03.    SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Chrásková M.)        U Stadionu 954, Rychnov nad Kněžnou   604 878 560
25.03.    MUDr. Handl Jindřich                                                 Panská 24, Rychnov nad Kněžnou            494 531 955
26.03.    FSmile, s.r.o. (MDDr. Hanzík Kevin)                           Tyršova 515, Opočno                                  777 667 353
01.04.    MUDr. Hlavsová Lenka                                               Komenského 259, Kostelec nad Orlicí      494 323 958
02.04.    DekaDent, s.r.o. (MDDr. Havlíček Ondřej)                 Kvasiny 145                                                 771 155 445
07.04.    DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš)                  Kvasiny 145                                                 771 155 445
08.04.    Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Jarešová Učňová P.)    Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk           721 200 244
09.04.    Dvořáková Stomatologie s.r.o.( MUDr. Kovaříková S.) K Nádraží 317, Potštejn                              705 856 571
10.04.    MUDr. Loukota Jan                                                     Komenského 127, Opočno                         494 621 665

Zubní pohotovost - rozpis služeb
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